
Mk 1,1–8; první četní 2Kr 7,1–9 
 
Milé sestry a milí bratři, oddíl určený pro druhou neděli adventní tvoří začátek Markova evangelia. 
Nacházíme zde jedno z klíčových křesťanských slov a to právě slovo „evangelium“. Markovo 
evangelium začíná slovy: „Počátek evangelia Ježíše Krista, Syna Božího.“ My dnes slovu 
„evangelium“ rozumíme většinou jako označení příběhu o Ježíši Kristu, jako označení celé knihy, 
která pojednává o Kristu. 
Ale to slovo „evangelium“ křesťané nevymysleli, převzali je a postupně získalo v křesťanském použití 
nový význam. Abychom lépe porozuměli tomu, co to vlastně je evangelium, můžeme se podívat na 
to, co se tímto slovem označovalo dříve, než ho křesťané vztáhli na příběh o Ježíši Kristu. 
Jak asi víte, slovo „evangelium“ pochází z řečtiny, kde znamená „dobrá zpráva“ nebo „dobrá zvěst“. 
My jsme často zaplavováni špatnými zprávami z médií nebo ze svého okolí, a proto vnímám, že 
dobrá zpráva, která se nás nějak dotýká, která je určena také nám, má velkou hodnotu. Slovo s tímto 
významem, s významem „dobrá zpráva“ nebo „dobrá zvěst“, nacházíme už ve Starém zákoně. 
Myslím, že to pěkně ukazuje právě příběh, který jsme slyšeli jako dnešní první biblické čtení z 2. 
knihy Královské. 
Vystupují v něm čtyři malomocní lidé. Lidé, kteří v obleženém a vyhladovělém městě Samaří už 
jenom čekali na smrt hladem. Ve svém zoufalém stavu se rozhodli, že utečou z tohoto obleženého 
města a přeběhnou do nepřátelského tábora Aramejců, protože měli jakousi malou naději, že je 
nezbijí a že si takto zachrání život. No, a když to v noci udělali, tak ke svému velkému překvapení 
zjistili, že ten nepřátelský tábor je prázdný. Aramejské vojsko, které už dlouho obléhalo Samaří, 
narychlo uteklo a všechno, co tito vojáci měli, nechali v táboře. Takže ti malomocní tam našli jídlo, 
pití i vzácné předměty. Najedli se a napili a začali si odnášet vzácné věci a ukrývat si je. Ale pak si ti 
malomocní řekli: „Neměli bychom takto jednat. Tento den je dnem radostné zprávy a my jsme 
zticha. Budeme-li vyčkávat až do ranního úsvitu, stihne nás trest. Pojďme to tedy ohlásit v 
královském domě.“ (2Kr 7,9) 
Oni prožívali „den radostné zprávy“. Den, kdy se jejich zoufalá situace obrátila ve velkou radost. 
Obléhající vojsko odtáhlo a nechalo jim tam spoustu prostředků k životu. Je to den, kdy má být 
oznámeno, že už nehrozí nebezpečí. Naopak, před branami vyhladovělého města Samaří je tábor 
bez nepřátel, plný jídla, pití a vzácných věcí. Oznámení o této skutečnosti, to je evangelium, to je 
radostná zvěst. Zvěst, která sděluje: Nic nám nehrozí a naopak máme k dispozici spoustu dobrých 
věcí k životu. Toto evangelium oznámili v Samaří malomocní lidé, kteří to tak nečekaně a tak 
překvapivě zjistili. Uvědomili si, že tuto skutečnost si nesmí nechat jen pro sebe, nesmí z toho jen 
sami těžit, ale musí to ohlásit zoufalým lidem v Samaří. 
Zajímavé na tom je, že se to odehrává v noci, ale není to „noc radostné zprávy“, je to „den radostné 
zprávy“. Tam, kde zní radostná zpráva, tam už není noc, ale den. Ti malomocní si uvědomili, že 
s ohlášením této zprávy nesmí čekat, jinak se proviní, protože v Samaří je spousta vyhladovělých a 
zoufalých lidí. Už se tam dokonce začal rozmáhat kanibalismus. Matky pojídaly své děti. Neoznámit 
lidem v takto zoufalé situaci, že obléhající vojsko odtáhlo a nechalo po sobě jídlo a pití, to by bylo 
zločinem. Ti malomocní se o tuto radostnou zvěst podělili. Přinesli do Samaří evangelium. 
Pro dobré porozumění tomu, co je to v Novém zákoně evangelium, je také závažné prorocké použití 
slovesa, které by se dalo přeložit jako „nést radostnou zvěst“. U proroka Izajáše je to radostná zvěst 
o definitivní záchraně Izraelského národa. Parně nejzávažnější jsou v této souvislosti slova ze začátku 
61. kapitoly, kde čteme známá slova: „Duch Panovníka Hospodina je nade mnou. Hospodin mě 
pomazal k tomu, abych nesl radostnou zvěst pokorným, poslal mě obvázat rány zkroušených srdcem, 
vyhlásit zajatcům svobodu a vězňům propuštění. Vyhlásit léto Hospodinovy přízně, potěšit všechny 
truchlící, pozvednout truchlící na Sijónu, dát jim místo popela na hlavu čelenku, olej veselí místo 
truchlení a závoj chvály místo ducha beznaděje.“ (Iz 61,1–3).  
 



To, co má Hospodinův služebník vyhlásit, to je evangelium. Má svému lidu přinést tuto radostnou 
zvěst. Je to příslib definitivní, nezvratné záchrany, která je potěšením pro všechny truchlící. Tuto 
zvěst o záchraně přináší Hospodinův pomazaný služebník a křesťané tohoto Hospodinova služebníka 
rozpoznali v Ježíši Kristu. Jeho posláním bylo odhalit, vyjevit a prosadit Boží dobrou vůli, kterou má 
s lidmi. 
Proto je evangelium v Novém zákoně nerozlučně spojeno s Ježíšem Kristem. Nejdřív je to zpráva, 
kterou oznamuje Ježíš Kristus, ale časem se z této zprávy stane evangelium o Ježíši Kristu, o tom, co 
se stalo skrze něj. A počátkem tohoto evangelia je podle Marka vystoupení Jana Křtitele, který má 
Boží lid připravit na Ježíšův příchod. 
Jako důležité tady vnímám právě to slovo „připravit“. Je zde uvedené hned dvakrát, v řečtině jsou to 
dvě různá slova s podobným významem. V obou případech je to příprava cesty pro příchod Pána 
Ježíše: „Hle, já posílám posla před tvou tváří, aby ti připravil cestu. Hlas volajícího na poušti: 
Připravte cestu Páně, vyrovnejte mu stezky.“  
To první sloveso „připravit“ znamená také něco postavit, vybudovat nebo zhotovit. Vy víte, jak to 
vypadá, když se staví dálnice. Kolem Litomyšle se zrovna buduje. Jak se srovnává terén, jak se 
připravuje krajina na to, aby skrze ni mohla vest dálnice. Je to náročný proces. Takže posel, který má 
připravit, doslova – vybudovat cestu pro příchod Pána – má opravdu náročnou práci. 
Druhé sloveso „připravit“ se už nevztahuje jen k činnosti toho posla, ale je určeno jeho posluchačům 
jako výzva pro ně: „Připravte cestu Páně!“ – připravte cestu pro příchod Pána. A tady to sloveso 
„připravit“ už nevyjadřuje něco jako budování dálnice, ale jde o přípravu na nějaký úkol a to může 
znamenat také vyzbrojit, vybavit, nachystat. „Nachystejte cestu pro příchod Pána,“ což je pak 
upřesněno: „Vyrovnejte jeho stezky.“ Vyrovnejte cesty, kterými k vám bude moct přijít. Takže nějaká 
cesta už tady je, nemusí se teprve budovat, ale potřebuje vylepšit, opravit, napřímit, urovnat. 
Myslím, že právě tato výzva je důvodem, proč se čte tento biblický oddíl v adventu. Advent je dobou 
přípravy na příchod Pána, kterým je pro nás Ježíš Kristus. On vstupuje do našeho světa, do naší 
blízkosti, do našich životů, vztahů… a my máme spolupracovat na přípravě cesty pro něj. Když si tuto 
výzvu – „připravte cestu Páně!“ – přeložíme do našeho dnešního jazyka, můžeme jednoduše říct: 
„Odstraňte všechny zábrany a překážky pro jeho blízkost!“ Možná to bude znamenat vytvořit něco 
nového, novou cestu, nové způsoby, nebo opravit, vylepšit, napravit něco starého, co už není dobře 
funkční, co je pokřivené a potřebuje to narovnat. 
Prorok Izajáš na začátku 59. kapitoly píše známá slova: „Jsou to vaše nepravosti, co vás odděluje od 
vašeho Boha… Dělají si křivolaké cesty, kdo se jimi ubírá, nepozná pokoj.“ (Iz 59,2.8). Jan Křtitel tu 
Izajášovu výzvu o přípravě cesty aktualizuje do stručné výzvy: „Čiňte pokání a dejte se pokřtít na 
odpuštění hříchů.“ 
Tady začíná evangelium Ježíše Krista. Právě v té přípravě na setkání s Pánem, která je nápravou 
toho, co je pokřivené. Vyrovnání stezek je narážkou na dlouhé a křivolaké putování Izraelců po 
poušti, které bylo způsobeno jejich modlářstvím, tedy nevěrností Hospodinu. To už se nemá 
opakovat. 
V příběhu evangelia se otevírá přímý vztah k poslední, rozhodující skutečnosti. Jde o setkání se 
samotným Bohem, který k nám přichází ve svém Synu Ježíš Kristu. A na naší straně nemá jeho 
příchodu a setkání s ním nic bránit. Jednou mu budeme stát tváří v tvář. 
 
Hospodine, ty sám hledáš cesty, jak k nám přijít a být nám blízko. Prosíme, ať tyto cesty 
nezatarasíme, nepokřivíme. Prosíme, ať žijeme z moci dobré zprávy o tvém Synu a našem Pánu Ježíši 
Kristu. Amen. 
 
 
  
 


